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Pełny zapis przebiegu posiedzenia 

Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi (nr 182) 
12 października 2017 r. 
Komisja Rolnictwa i Rozwoju Wsi, obradująca pod przewodnictwem posła 
Jarosława Sachajko (Kukiz15), przewodniczącego Komisji, dokonała: 

– zmian w składzie Prezydium Komisji. 

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Agnieszka Jasińska, Dariusz Rzepni-
kowski – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych. 
Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 

Bardzo proszę o ciszę. Otwieram posiedzenie Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 
Witam państwa posłów oraz przybyłych gości. 
Stwierdzam kworum. 
Porządek  dzienny  dzisiejszego  posiedzenia  został  państwu  dostarczony.  Obej-

muje jeden punkt, a mianowicie zmiany w składzie Prezydium Komisji. Czy są uwagi 
do porządku dziennego? Pani przewodnicząca. 

Poseł Dorota Niedziela (PO): 
Chciałabym zgłosić prośbę o rozpatrzenie i głosowanie nad dezyderatem złożonym przez 
pana posła Żmijana. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Dziękuję bardzo. Czy są do tego uwagi? Bardzo proszę. Oczywiście. 

Poseł Dariusz Bąk (PiS): 
Panie przewodniczący, uprzedzając to, co teraz zgłosiła pani poseł Niedziela, otrzymali-
śmy dezyderat. Wpłynął przed chwilą. Zapoznałem się z nim. Oczywiście pan poseł Żmi-
jan uprzedził to swoją propozycją dezyderatu. To, o czym pan poseł Żmijan pisze w swojej 
propozycji dezyderatu, proszę państwa, to wszystko jest robione. Wszystko od początku 
do końca. Dlatego traktuję to jako wywoływanie sztucznego zamętu. Tak, proszę pań-
stwa, sztucznego i niepotrzebnego zamętu. Stąd stawiam wniosek, żeby nie zajmować 
się tym punktem w dniu dzisiejszym. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Dziękuję bardzo. 

Poseł Dorota Niedziela (PO): 
Á propos uzasadnienia wniosku, który złożyłam, chciałabym powiedzieć, panie pośle, 
że jak pan dokładnie przeczyta dezyderat, to okaże się, że nie jest on ani zaczepny, ani 
agresywny. Odkąd pamiętam, zasada dotycząca głosowania dezyderatu w Komisji zawsze 
polegała na tym, że było to wzmocnienie działania rządu. Tak naprawdę jest to pismo, 
które pomaga wzmocnić działania rządu. Na posiedzeniach Komisji wielokrotnie prze-
głosowywaliśmy takie dezyderaty. Nawet jak państwo byli w opozycji, były przegłoso-
wywane łącznie z nami. Jest to wyznacznik tego, że Komisja Rolnictwa i Rozwoju Wsi, 
która widzi i obserwuje, co się dzieje, daje ministerstwu, daje rządowi większy mandat 
do tego, żeby miał większe wpływy przy rozwiązaniu sytuacji, która jest. Nie ma tam 
ani  jednego zdania, które byłoby bardzo agresywne czy krytyczne. Jest  to po prostu 
stwierdzenie, że Komisja zajmuje się projektem i daje sygnał, że chce wzmocnienia głosu 
Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Dziękuję bardzo. Pan poseł Żmijan. 
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Poseł Stanisław Żmijan (PO): 
Bardzo dziękuję. Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, tylko kilka zdań uzupełnienia 
do tego, co powiedziała pani przewodnicząca. Szanowni państwo, proponowany dezy-
derat to nic nagłego. Jest to pokłosie naszej debaty sprzed kilku tygodni. Z projektem 
tym zwróciłem się do Prezydium. Jest to prośba o wzmocnienie działania. Chciałbym 
państwu powiedzieć, że dotychczasowe działania, o których mówił pan poseł, niestety 
nie przynoszą oczekiwanych efektów, dlatego że właśnie wczoraj pojawiły się w nowe 
ogniska w powiecie bielskim. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Przepraszam, panie pośle, ale o czym innym rozmawiamy. Bardzo dziękuję. Bardzo proszę. 

Poseł Jerzy Małecki (PiS): 
Proponuję wrócić do porządku obrad. Jesteśmy w punkcie pierwszym. Jest to przyjęcie 
porządku. Jestem przeciwny rozszerzeniu porządku zebrania. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Dziękuję bardzo. Ostatni głos. Pan przewodniczący. 

Poseł Robert Telus (PiS): 
Oczywiście, pani przewodnicząca, wiemy, co to jest dezyderat, dlaczego się go robi, kiedy 
się  go  robi,  kiedy  jest  dobry. Chciałbym powiedzieć  jedną  rzecz. Dezyderat wpłynął 
do Prezydium. W gronie Prezydium dyskutowaliśmy na ten temat. Nie było żadnego, 
ani jednego głosu za tym, żeby dezyderat był rozpatrywany na tym posiedzeniu Sejmu. 
Dlaczego? Tłumaczyliśmy sprawę na posiedzeniu Prezydium, że w tym momencie jest 
jeszcze koszenie kukurydzy. Nie ma jeszcze jasności, jaka będzie sytuacja po wykosze-
niu kukurydzy. Na posiedzeniu Prezydium, pani przewodnicząca, była dyskusja na ten 
temat. W trakcie dyskusji mówiliśmy,  że nie  teraz. Myślę,  że wrzucanie  tego  znowu 
na siłę pomimo tego, że w ramach Prezydium była dyskusja, żebyśmy do tematu wrócili 
w późniejszym czasie, jest, jak powiedział pan poseł Bąk, tylko robieniem awantury. Jest 
to wywoływanie tego tematu co posiedzenie. Przegłosujmy wniosek o przejście do obrad 
bez tego punktu. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Dziękuję bardzo. 

Poseł Dorota Niedziela (PO): 
Muszę ad vocem. Wytłumaczę, co chciał powiedzieć pan przewodniczący Telus. Trzeba 
mówić dokładnie, panie przewodniczący. Rzeczywiście ani mnie, ani pana posła Mali-
szewskiego nie było wówczas na posiedzeniu Prezydium. Była to wyjątkowa sytuacja, 
kiedy nie mogliśmy być. Posiedzenie to odbywało się wcześnie rano. Nie wiedzieliśmy, 
że będzie rozmowa o dezyderacie. Bardzo przepraszam, po prostu miałam wyjazd i nie 
zdążyłam dojechać na godz. 8.00 na posiedzenie Prezydium. Stąd nie było głosu za, panie 
przewodniczący. Tylko dlatego nie było. Gdyby posiedzenie Prezydium odbyło się w peł-
nym składzie, byłoby ono za. 
Jeszcze raz powtarzam, że rozmowa na temat ASF-u była na trzech posiedzeniach 

Komisji. Prośbą pana przewodniczącego było, żeby pan poseł Żmijan napisał dezyde-
rat. Napisał go i mieliśmy o nim rozmawiać. Jest to normalna procedura, nie chodzi 
o łapanie za słówka bądź możliwości proceduralne. W dezyderacie nie ma absolutnie nic 
takiego, co mogłoby państwa, nie wiem... Jest to tylko wzmocnienie działania rządu. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Oczywiście,  pani  przewodnicząca,  jak  najbardziej  zgadzam  się  z tym.  Uważam, 
że do tematu ASF-u Komisja powinna wrócić w ciągu miesiąca. Są wnioski o przegłoso-
wanie. Panie przewodniczący, czy chce pan jeszcze zabrać głos? Bardzo proszę. 

Poseł Mirosław Maliszewski (PSL): 
Chciałbym  tylko  powiedzieć,  że po pierwsze,  zbiory  kukurydzy  nie mają  nic  do ter-
minu wejścia w życie dezyderatu, a tym bardziej do zwalczania ASF-u. Nie widzę tutaj 
związku. To po pierwsze. Po drugie, chciałbym powiedzieć, że w dezyderacie w żadnym 



m.h.                5

Pełny ZaPis PrZebiegu Posiedzenia:  
Komisji rolnictwa i rozwoju wsi (nr 182)

zdaniu nie ma negatywnej oceny działalności Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi, która 
mu się należy. W dezyderacie tego nie ma. Tak naprawdę dezyderat powinien być wnio-
skiem samego Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Gdyby był zainteresowany zwalcza-
niem AS-u, sam złożyłby taki dezyderat po to, żeby jego działania wzmocnić na forum 
rządu. Nie widzę żadnych przeciwwskazań do tego, żeby nie przyjmować dezyderatu ani 
nad nim nie procedować. Wnoszę o przyjęcie dezyderatu. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Dziękuję bardzo. Teraz jesteśmy w trakcie rozszerzania porządku dziennego. Są dwa 
wnioski.  Jeden  za rozszerzeniem  i drugi wniosek  przeciwny.  Przegłosujmy wniosek 
za rozszerzeniem porządku dziennego. 
Kto z pań i panów posłów jest za rozszerzeniem porządku dziennego, uprzejmie pro-

szę o podniesienie ręki. Dziękuję bardzo. (8). Kto jest przeciwny? (14). Kto się wstrzy-
mał? (2). 
Wniosek został odrzucony. 
Przystępujemy do realizacji porządku dziennego. 
Konwent Seniorów ustalił liczbę zastępców przewodniczącego w zależności od wiel-

kości komisji. W komisji dużej liczba zastępców wynosi pięciu wiceprzewodniczących. 
Komisja Rolnictwa i Rozwoju Wsi jest komisją dużą, dlatego na podstawie art. 20 ust. 3 
regulaminu Sejmu, który stanowi, że komisja powołuje i odwołuje członków prezydium 
w głosowaniu jawnym większością głosów, komisja postanawia o wyborze piątego wice-
przewodniczącego. Zgodnie z art. 163a ust. 1 regulaminu Sejmu proponuję przegłosować 
wniosek o ustanowienie pięciu wiceprzewodniczących w Prezydium Komisji Rolnictwa 
i Rozwoju Wsi. Czy ktoś z państwa posłów jest przeciwny? Bardzo proszę. 

Poseł Stanisław Żmijan (PO): 
Jeszcze nie przeciwko. Za chwilę wyrażę swoją opinię. Panie przewodniczący, moje pyta-
nie jest następujące. Proszę o uzasadnienie wniosku. Czemu ma służyć rozszerzenie tak 
szerokiego Prezydium Komisji? Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Szanowny panie pośle, przeczytałem, że zgodnie z regulaminem może być pięciu. Posłowie 
z Prawa i Sprawiedliwości zgłosili prośbę o rozszerzenie. Bardzo proszę o uzasadnienie. 

Poseł Robert Telus (PiS): 
Regulamin  daje  taką możliwość.  Dawał  taką możliwość  na początku  kadencji.  Nie 
powołaliśmy  jednego wiceprzewodniczącego. Teraz  stwierdziliśmy,  że taki wiceprze-
wodniczący jest potrzebny. Dlatego, drodzy państwo, na piątego wiceprzewodniczącego 
Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi, dużej komisji, gdzie może być pięciu, zgłaszam pana 
posła Kazimierza Gwiazdowskiego. Jest to poseł z Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi, 
przez wiele lat samorządowiec, rolnik znający temat. Dlatego bardzo proszę Szanowną 
Komisję, posłów koalicji, jak również posłów opozycji, którzy dzisiaj mają w sobie wiele 
humoru i radości, do czego mają prawo, o zatwierdzenie i pozytywne przegłosowanie 
naszej kandydatury. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Bardzo  dziękuję.  Szanowny  panie  pośle,  jeszcze  nie  przeszliśmy  pierwszego  kroku. 
Na razie jesteśmy na etapie, czy ktoś jest za. Mamy kolejne pytanie. Bardzo proszę. 

Poseł Dorota Niedziela (PO): 
Mam pytanie nie do pana posła. To nie jest osobiste pytanie do kandydata. Mam nato-
miast pytanie o to, co takiego się wydarzyło. Panie pośle, przez dwa lata Prezydium 
radziło sobie z tworzeniem programu obrad, itd. Co się takiego zdarzyło, że po dwóch 
latach trzeba powołać następnego członka Komisji? Nie wiem, co takiego się wydarzyło, 
że potrzeba piątej osoby do Prezydium. Naprawdę to nie  jest osobiście do pana. Kto-
kolwiek by się nie pojawił, moje pytanie brzmi, dlaczego rozszerzamy. Co takiego się 
wydarzyło, że musieliśmy poszerzyć skład Prezydium? 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Pan poseł Dolata. 
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Poseł Zbigniew Dolata (PiS): 
Może spróbuję odpowiedzieć na pytanie pani wiceprzewodniczącej. Może chodzi o sytu-
ację z ostatniego posiedzenia Prezydium, kiedy dwoje wiceprzewodniczących zaspało. 
Być może jak będzie więcej... 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Szanowni państwo, jesteśmy... Odchodzimy od... 

Poseł Dorota Niedziela (PO): 
Chciałabym panu powiedzieć, że często na posiedzeniach Prezydium nie ma też... Tutaj 
akurat chodziło o wiceprzewodniczących z opozycji, a pan zwiększa liczbę osób, które 
były na posiedzeniu. A więc o co chodzi? Zły argument. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, panie pośle. 

Poseł Zbigniew Ajchler (PO): 
Nie wiem, jaki jest cel procedowania. Chciałbym się dowiedzieć, jaki kolega kandydat 
ma program usprawnienia funkcjonowania naszej Komisji. Bardzo mnie to interesuje, 
choć mam do niego zaufanie, że będzie działał pozytywnie. Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Bardzo dziękuję. Jeszcze chwileczkę. Zbierze pan myśli. Na początek chciałbym, żeby 
Komisja wyraziła swoje zdanie. 
Czy ktoś jest przeciwny zwiększeniu? Proszę o przeliczenie, kto jest przeciwny zwięk-

szeniu liczby prezydiantów. (5). Kto jest za? Dziękuję bardzo. (16). Kto się wstrzymał? (2). 

Poseł Zbigniew Ajchler (PO): 
Panie przewodniczący, kandydat nie uzasadnia. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Na razie głosujemy zwiększenie. 16 posłów było za. A więc Komisja zgodziła się na zwięk-
szenie liczby. Na razie zgodziła się na zwiększenie. 

Poseł Dorota Niedziela (PO): 
Teraz musimy pogratulować. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Jeszcze nie, dlatego że dopiero... Pan przewodniczący wcześniej powiedział kogo propo-
nuje. Bardzo proszę kandydata o ewentualną odpowiedź na pytanie. 

Poseł Kazimierz Gwiazdowski (PiS): 
Panie przewodniczący, szanowni państwo. 

Poseł Robert Telus (PiS): 
Panie pośle, nie, nie. Słuchajcie, dwa słowa. Panie przewodniczący, nie róbmy żartów. 
Jest to za poważna sprawa. 

Poseł Kazimierz Gwiazdowski (PiS): 
Tylko króciutko odpowiem i kończę. Wiem, że nie muszę się tłumaczyć przed panem 
Zbyszkiem. Powiem krótko, panie Zbyszku. Jestem chłopem z polskiej wsi. Byłem sołty-
sem. Cztery kadencje byłem wójtem gminy. Dwa razy byłem radnym sejmiku wojewódz-
kiego podlaskiego. A więc podobnie jak pan. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Dziękuję bardzo. Pan poseł Żmijan chciałby jeszcze zabrać głos. 

Poseł Stanisław Żmijan (PO): 
Panie  przewodniczący,  Wysoka  Komisjo,  nie  słyszałem,  żeby  lista  zgłoszeń  była 
zamknięta, więc proponuję na członka Prezydium pana posła Zbigniewa Ajchlera. Jest 
równie dobrym rolnikiem, przedsiębiorcą rolnym o dużym doświadczeniu parlamentar-
nym, zawodowym. Myślę, że naprawdę dużo wniesie do prac Prezydium. Bardzo proszę 
o zaakceptowanie owej kandydatury. 
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Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Bardzo dziękuję. Panie pośle, czy wyraża pan zgodę? 

Poseł Zbigniew Ajchler (PO): 
Bardzo dziękuję za zaufanie kolegi posła Żmijana. Jest to dla mnie bardzo nobilitujące. 
Wydaje mi się jednak, że mam jeszcze za mały staż pracy jako poseł. Bardzo przepra-
szam, ale jednak wycofałbym się z tej propozycji. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Bardzo dziękuję. 

Poseł Zbigniew Ajchler (PO): 
Niemniej daje mi to asumpt do dalszej wytężonej pracy. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Bardzo dziękuję. Czy ktoś  jest przeciwny kandydaturze zaproponowanej przez pana 
posła Roberta Telusa? Nie widzę. Czy ktoś się wstrzymał? Tak, to jest głosowanie. Jeste-
śmy w tym punkcie. Mamy jeden. Nie ma ustalonego reżimu za, przeciw, itd. Możemy 
w drugą stronę, ale jeżeli pan prosi, oczywiście nie zaszkodzi. 
Kto jest za zaproponowaną kandydaturą, uprzejmie proszę o podniesienie ręki. Dzię-

kuję bardzo. (20). Kto jest przeciwny zaproponowanej kandydaturze? (2). Bardzo proszę 
o brak polemiki. Czy ktoś się wstrzymał? (2). 
Kandydatura pana posła Kazimierz Gwiazdowskiego została przyjęta. Bardzo dziękuję. 

Poseł Stanisław Żmijan (PO): 
Panie przewodniczący, w sprawach różnych. 

Przewodniczący poseł Jarosław Sachajko (Kukiz15): 
Nie było takiego punktu jak sprawy różne. 
Informuję, że na tym porządek dzienny został wyczerpany. 
Protokół z dzisiejszego posiedzenia będzie wyłożony do przejrzenia w sekretariacie 

Komisji w Kancelarii Sejmu. 
Zamykam posiedzenie Komisji. 


